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REVISTA PRESEI 

 

 

 PSD depune, astăzi, la Parlament moţiunea de cenzură împotriva 

Cabinetului Orban 

Președintele Camerei Deputaților, Marcel Ciolacu, liderul PSD (stânga) și 

premierul Ludovic Orban, liderul PNL (dreapta) la "Ora prim-ministrului", în 

Parlament. Foto: Inquam Photos / George Calin 

Partidul Social Democrat depune luni, la Parlament, moţiunea de cenzură la adresa 

Cabinetului Orban. 

Preşedintele Camerei Deputaţilor, Marcel Ciolacu, lider interimar al PSD, a 

anunţat, miercuri, că social-democraţii vor depune în data de 17 august moţiunea 

de cenzură împotriva Guvernului, susţinând că România este o "ţară în derivă" şi 

cu un guvern cu "zero credibilitate", scrie Agerpres. 

"Pe 17 august, Partidul Social Democrat va depune moţiunea de cenzură. 

Considerăm că e timpul să plecaţi acasă sau la puşcărie, în funcţie de faptele 

fiecăruia", i-a transmis Ciolacu, în plenul Parlamentului, premierului Orban, după 

ce acesta din urmă a prezentat raportul privind redeschiderea şcolilor şi alegerile 

locale din septembrie. 

Ciolacu a susţinut că, după nouă luni de guvernare liberală, România este "o ţară în 

derivă". 

"Un haos imens, cu o economie pusă la pământ şi cu şomaj galopant, asta este 

România după nouă luni de guvernare liberală, o ţară în derivă, cu un guvern cu 

zero credibilitate, un guvern în care miniştrii se contrazic unul pe celălalt spre 

disperarea românilor care nu mai înţeleg nimic", a spus Ciolacu. 

Duminică seara, la lansarea candidaţilor PSD în alegerile locale din septembrie, din 

Bucureşti, Marcel Ciolacu a susţinut că în cursul acestei săptămâni ar urma să fie 

citită moţiunea de cenzură şi să fie programate dezbaterea şi votul. 

https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2020/08/17/parlament-psd-urmeaza-sa-depuna-motiunea-de-cenzura-documentul-ar-putea-fi-citit-in-aceasta-saptamana--557176
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Ulterior, într-o intervenţie telefonică la Antena 3, Ciolacu a anunţat că moţiunea de 

cenzură se intitulează "Guvernul PNL - de la pandemie la pandemită generalizată. 

Belşug în buzunarele clientelei PNL, sărăcie în buzunarele românilor". 

"În noaptea aceasta, echipa de la partid o să o finalizeze. Mâine, aşa cum am 

promis, o să o depunem. Se intitulează "Guvernul PNL - de la pandemie la 

pandemită generalizată. Belşug în buzunarele clientelei PNL, sărăcie în buzunarele 

românilor". Este semnată de 202 parlamentari, tot grupul PSD", a declarat Ciolacu. 

Liderul interimar al social-democraţilor a precizat că există discuţii cu toate 

partidele politice reprezentate în Parlament pentru susţinerea moţiunii de cenzură. 

"Cred că, după citirea ei, nu vor mai exista forţe politice responsabile care să nu 

voteze moţiunea. Am cumulat tot - haosul din gestionarea pandemiei, lipsa de 

credibilitate a guvernului, sfidarea românilor prin tot felul de chermeze şi 

fraternizări cu interlopii, dezastrul economic, nerespectarea legilor privind 

alocaţiile, pensiile şi, mai nou, salariile profesorilor, ţinerea spitalelor închise, 

scăderea nivelului de trai şi furtul din banii românilor confirmat de raportul Curţii 

de Conturi", a arătat liderul interimar al PSD. 

Marcel Ciolacu a reiterat că "acest guvern trebuie să plece de îndată" şi, după 

adoptarea moţiunii de cenzură, PSD va merge la preşedintele României cu o 

propunere de prim-ministru. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cât te costă dacă vrei să cumperi 6 ani de vechime pentru pensie. Ca 

valoare, cotizaţia s-a dublat. TABEL contribuţii  

Legea pensiilor publice a fost modificată, printr-un proiect al Ministerului Muncii, 

în sensul că persoanele cărora le lipsesc ani de vechime îi pot cumpăra plătind 

contribuţiile care s-ar fi încasat în fiecare lună, raportat la cel puţin salariul minim 

din perioada respectivă.  
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„Persoanele care nu au calitatea de pensionari pot efectua plata contribuţiei de 

asigurări sociale pentru perioade de cel mult 6 ani anteriori lunii încheierii 

contractului de asigurare, în care persoana nu a realizat stagiu de cotizare sau 

stagiu asimilat stagiului de cotizare în sistemul public de pensii sau într-un sistem 

de asigurări sociale neintegrat acestuia, în ţară, în statele membre UE sau în alte 

state cu care România aplică instrumente juridice internaţionale în domeniul 

securităţii sociale”, se arată în proiectul de Ordonanţă de Urgenţă pentru 

modificarea Legii pensiilor publice, postat în dezbatere pe site-ul Ministerului 

Muncii.     

Ca şi în Legea din 2010, „baza lunară de calcul a contribuţiei de asigurări sociale o 

constituie venitul lunar asigurat înscris în contractul de asigurare socială care nu 

poate fi mai mic decât salariul de bază minim brut pe ţară garantat în plată în 

vigoare la data încheierii contractului de asigurare socială”.    

Documentele consultate de „Adevărul” arată că salariul minim brut a crescut 

considerabil în ultimii 10 ani, ajungând de 3 ori mai mare în prezent, faţă de 

nivelul la care se afla în anul 2011, în timp ce contribuţiile au scăzut de la 31,3% în 

2011, la 25% în prezent.   

 Salariul minim brut a fost majorat şi de 3 ori într-un an (2013), creşterile din 

perioada 2014 – 2017 inclusiv fiind bianuale.    

Aşadar, pentru un calcul corect al contribuţiilor care ar putea fi plătite este nevoie 

de prezentarea nivelului salaiului minim brut din fiecare an şi chiar lună, uneori, 

plus contribuţia pentru pensii care se plătea atunci.    

Anul Salariul minim brut Cota de contribuţii Suma care trebuie plătită 2011 670 lei 

31,3% 2.516,52 lei/pe an 2012 700 lei 31,3% 2.629,2 lei/pe an 2013 (ian.) 700 lei 

31,3%   2013 (febr. – iun.) 750 lei 31,3%   2013 (iul. – dec.) 800 lei 31,3% 

2.895,25 lei/pe an 2014 (ian. – iun.) 850 lei 31,3% (ian – sept)   2014 (iul. – dec.) 

900 lei 26,3% (oct. – dec.) 3151,5 lei/pe an 2015 (ian. – iun.) 950 lei 26,3%   2015 

(iul. – dec.) 1050 lei 26,3% 3.195,45 lei/pe an 2016 (ian. – apr.) 1.050 lei 26,3%   

2016 (mai – dec.) 1.250 lei 26,3% 3.734,6 lei/pe an 2017 (ian.) 1.250 lei 26,3%   

2017 (febr. – dec.) 1.450 lei 26,3% 4.523,6 lei/pe an 2018 1.900 lei 25% 5.700 

lei/pe an  
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Calculele efectuate de „Adevărul” arată că o persoană care ar vrea să-şi completeze 

stagiul de vechime în perioada 2013 – 2018 inclusiv va trebui să plătească suma de 

23.200,46 lei.  

În plus, după cum se poate vedea în tabel, deşi ca procent cota de contribuţii a 

scăzut, ca valoare aceasta s-a dublat în 2018, ajungând la 5.700 lei/an, faţă de anul 

2013 când era de aproape 2.900 lei.   

Plata contribuţiei de asigurări sociale se va putea efectua într-o singură tranşă sau 

eşalonat, în tranşe lunare, până la data de 1 septembrie 2021.    

Cumpărarea vechimii a fost sistată de la 1 ianuarie 2019    

Cumpărarea vechimii a fost sistată de la 1 ianuarie 2019, fiind reintrodusă în noua 

lege a pensiilor (cea care prevedea o creştere de 40% din toamna acestui an) cu 

aplicare de la 1 ianuarie 2021.    

Vechimea în muncă a putut fi cumpărată încă de la sfârşitul anului 2016, atunci 

când a intrat în vigoare Legea nr. 186/2016 privind unele măsuri în domeniul 

asigurării unor categorii de persoane în sistemul public de pensii. La momentul 

respectiv, românii au putut achita retroactiv contribuţia la pensii pentru 5 ani 

consecutivi. Tot atunci, acest drept a fost oferit temporar, motiv pentru care, de la 

data de 1 ianuarie 2019, plata retroactivă nu a mai fost posibilă.  

Cine poate cumpăra vechime    

Contractul de asigurare socială se încheie între persoana interesată şi casa 

teritorială de pensii competentă, în funcţie de domiciliul sau reşedinţa persoanei.    

La încheierea contractului de asigurare socială, solicitantul completează o 

declaraţie din care să reiasă că, în perioada înscrisă în contractul de asigurare 

socială pentru care se solicită asigurarea, îndeplineşte următoarele condiţii 

cumulative:    

a) nu a avut calitatea de asigurat în sistemul public de pensii sau în alte sisteme 

neintegrate acestuia;    

b) nu a avut obligaţia asigurării în sistemul public de pensii;    

c) la data încheierii contractului de asigurare socială nu are calitatea de pensionar.    
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Proiectul mai prevede todată ca în situații excepționale, determinate de distrugerea, 

degradarea sau pierderea carnetului de muncă, declarate în condițiile legii, 

angajatorul/angajatorii a/au încetat activitatea și/sau dacă arhiva acestuia/acestora 

nu mai poate fi identificată, perioadele de până la 1 aprilie 2001 pot fi valorificate 

pe baza informațiilor, respectiv datelor preluate din carnetele de muncă, existente 

în arhiva electronică creată în temeiul  otărârii Guvernului nr. 1.768/2005 privind 

preluarea din carnetele de muncă a datelor referitoare la perioadele de stagiu de 

cotizare realizat în sistemul public de pensii anterior datei de 1 aprilie 2001, cu 

modificările și completările ulterioare.  Arhiva electronică cuprinde atât datele 

preluate din carnetele de muncă cât și carnetele de muncă scanate. 

 
(Sursa: adevarul.ro) 

 

 Guvernul PNL va cheltui în acest an aproape 100 mld. lei (20 mld. euro) 

pentru ca bugetul şi economia să nu se prăbuşească, cu preţul exploziei 

datoriei publice care va depăşi 450 mld. lei. Dar urmează nota de plată, iar 

BNR nu mai vrea tăierea salariilor şi creşterea taxelor ci reducerea 

cheltuielilor bugetare. Să vedem cine le va face şi de unde 

Economia României a scăzut cu numai 10% în T2/2020, atunci când a fost 

maximul crizei. În primul semestru scăderea economică a fost de -4,7% faţă de 

S1/2019. 

Scăderea economică este mai mică decât aşteptările (care se situau între -12 – 

15%), dar analiştii spun că recuperarea va fi mai lentă din cauza incertitudinilor 

legate de evoluţia pandemiei Covid-19 şi spaţiului fiscal extrem de redus pe care îl 

mai are Guvernul ca să acorde stimulente companiilor sau a susţine plata unui 

şomaj mai prelungit. 

Comisia de Prognoză, aflată în subordinea Guvernului, merge acum pe o scădere 

economică pe tot anul de 3,8%, după ce în luna mai venise cu o scădere de numai 

1,8%, total nerealistă, dar care trebuia să justifice cheltuielile Guvernului. 

Pentru 2021 Comisia de Prognoză are o revenire economică de 4,9%. 
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Ministerul Finanţelor a prezentat vineri a doua rectificare bugetară din acest 

an care arată o înrăutăţire a finanţelor publice: deficitul bugetar creşte de la 73 mld. 

lei (rectificarea din luna mai) la 91 mld. lei, adică aproape 20 mld. euro. 

Criza Covid-19 înseamnă un deficit bugetar de 5% din PIB, la care se adaugă 

deficitului de 3,8% din PIB, care a stat la baza construcţiei bugetului înainte de 

apariţia crizei. 

În acest fel deficitul bugetar va ajunge la 8,6% din PIB, un nivel extrem de ridicat 

pentru finanţele publice ale ţării. 

Cheltuielile de personal au ajuns la 10,6% din PIB, adică 111,8 mld. lei, un nivel 

total nesustenabil. 

Într-un an în care consumul privat este estimat să scadă cu 2,2% din PIB, consumul 

guvernamental creşte cu 4,3% din PIB. 

Comisia de Prognoză estimează un PIB de 1058 mld. lei pentru 2020, faţă de 1059 

mld. lei, cât a fost în 2019, cel mai ridicat nivel din istoria României. 

Pentru a încerca să susţină revenirea economiei, puternic afectată în T2 din cauza 

închiderii activităţilor economice, în special din industrie, BNR a mai redus pe 5 

august încă o dată dobânda de referinţă, de la 1,75% la 1,5%, cel mai redus nivel 

din ultimii 30 de ani, dacă nu chiar din ultimii 100 de ani. 

Datorită acestui lucru şi indicele ROBOR, indicatorul de referinţă folosit la credite 

a scăzut sub 2%. 

Piaţa de creditare, afectată în T2, a început să îşi revină datorită programului IMM 

Invest şi a revenirii companiilor şi persoanelor fizice în bănci pentru a lua linii de 

finanţare şi noi credite. 

Întrebarea este cât mai poate să reducă BNR dobânda de referinţă astfel încât să nu 

afecteze cursul de schimb leu-euro, care a fost extrem de stabil în această perioadă 

de criză, spre surprinderea tuturor. 

Dar mai mult decât atât. BNR se uită la gradul de economisire, care a crescut în 

această perioadă de criză, dobânda la depozitele bancare fiind mai puţin afectată de 

reducerea dobânzii de referinţă. 

https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/rectificare-bugetara-criza-deficitul-bugetar-estimat-finante-creste-19504903
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Băncile au modificat mai puţin dobânda la depozite pentru a nu înregistra ieşiri de 

lichiditate, dar de cealaltă parte au înregistrat o scădere mai amplă a dobânzilor la 

credite din cauza reducerii ROBOR. 

Această situaţie nu va putea să ţină la nesfârşit pentru că băncile au nevoie de o 

marjă bună, astfel încât să acopere şi creşterea creditelor neperformante, care au 

început deja să apară, şi care vor fi din ce în ce mai mari în 2021 şi 2022, atunci 

când expiră moratoriul de suspendare a plăţilor creditelor pe perioada de criză. 

Moratoriul expiră la 1 ianuarie şi atunci se va vedea cine va putea să-şi plătească 

creditele plus dobânda acumulată în această perioadă de suspendare. 

Dacă economia a scăzut mai puţin decât aşteptările, BNR a putut să reducă 

dobânda de referinţă şi, implicit dobânda la credite, fără să afecteze stabilitatea 

cursului valutar leu-euro, piatra de moară este legată de situaţia finanţelor publice, 

acolo unde creşterea explozivă a deficitului bugetar – 91 mld. lei după ultima 

rectificare (Consiliul Fiscal spune că şi în acest caz veniturile sunt supraevaluate) 

va mări nota de plată pe care România o avea de plătit. 

Creşterea deficitului bugetar va duce în acest an datoria publică la peste 450 mld. 

lei, peste 45% din PIB, un nivel care va fi din ce în ce mai greu de susţinut având 

în vedere cât de puţine venituri bugetare strânge Fiscul. 

La jumătatea acestui an datoria publică era de 430 mld. lei, adică 40,2% din PIB, 

faţă de 373 mld. lei la finalul lui 2019, adică 35% din PIB. 

BNR, prin minuta ultimei şedinţe a consiliului de administraţie, spună că „o 

deteriorare peste aşteptări a poziţiei fiscale şi a perspectivei acesteia, sau o 

tensionare a mediului politic intern, ar fi de natură să mărească suplimentar prima 

de risc suveran pentru România cu consecinţe asupra volatilităţii cursului de 

schimb leu-euro, implicit asupra inflaţiei şi a încrederii în moneda naţională, iar în 

final, asupra costurilor de finanţare şi ritmului redresării economice, ulterior fazei 

de contracţie”. 

 

 

https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/bnr-revenirea-economica-romaniei-destul-incerta-depinzand-evolutia-19506240
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Ce vrea să spună BNR într-un limbaj diplomatic este că dacă situaţia majorării 

pensiilor şi alocaţiilor nu se va tranşa politic – PNL spune că are bani numai de o 

majorare de 14%, faţă de 40%, cât este în lege, procent pe care PSD îl cere 

respectat, în caz contrar va cădea Guvernul, alocaţiile să crească cu numai 20%, 

faţă de 100% - iar tensiunile vor continua, mai ales că sunt alegeri iar rezultatul 

este neclar, România va plăti, per ansamblu, prin creşterea primei de risc, creşterea 

cursului şi a dobânzilor. 

De asemenea, BNR spune că într-o perspectivă apropiată, Guvernul, indiferent de 

numele lui şi de ce partide îl susţin, va trebui să iniţieze o consolidare fiscală, adică 

reducerea deficitului bugetar astfel încât România să se încadreze în parametrii 

europeni. 

Asta înseamnă că la anul trebuie să înceapă corecţiile bugetare, un proces extrem 

de dificil, având în vedere că nici un guvern nu vrea să taie cheltuielile, iar 

partidele politice aflate la guvernare vor susţine greu acest lucru. 

BNR, prin minuta şedinţei Consiliului de Administraţie spune că aceste corecţii 

trebuie să aibă în vedere reducerile de cheltuieli şi nu tăieri de salarii sau majorări 

de taxe care ar afecta revenirea economică (ca în criza precedentă). 

BNR spune că aceste corecţii ar putea fi mai puţin dureroase dacă Guvernul ar lua 

cât mai mulţi bani europeni din pachetul financiar de sprijin al UE prin care 

României i-au fost alocate 80 mld. euro. Dar problema este că autorităţile române 

nu au un istoric prea bun în atragerea şi folosirea banilor europeni. 

Întrebarea este ce guvern va face aceste corecţii bugetare, pentru că scena politică, 

la cum arată ea, este „care pe care”, fără desprinderea unei majorităţi care să 

permită decizii de austeritate. 

Dar indiferent de cum va arăta guvernul şi majoritatea parlamentară după alegeri, 

nota de plată trebuie achitată de cineva. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Ordonanța Kurzarbeit: Cum se vor face efectiv decontările pentru 

ajutoarele de la stat 

Noile măsuri de ajutor pentru angajatori, profesioniști și zilieri, ce au fost stabilite 

prin Ordonanța Kurzarbeit, vor căpăta în curând proceduri concrete de decontare, 

conform unui proiect de hotărâre aflat în pregătire la Guvern. 

Este vorba, mai precis, de un proiect de HG care va pune în aplicare 

prevederile Ordonanței de urgență 132/2020 - actul care a introdus Kurzarbeit și 

alte ajutoare pentru angajatori, profesioniști și zilieri. Acesta a fost trimis 

pentru avizare la Consiliul Economic și Social și, pentru a se aplica, mai trebuie 

adoptat și publicat în Monitorul Oficial. 

În toate cazurile, documentația pentru obținerea banilor se va transmite 

prin Aici.gov.ro. 

Important: Referitor la banii pentru telesalariați, regulile de acordare vor veni 

direct sub forma unui ordin al Ministerului Muncii. 

1. Kurzarbeit: Împărțirea costurilor salariale între angajator și stat, la reducerea 

programului de lucru 

Angajatorul va suporta minimum 50% din salariile întregi ale lucrătorilor cărora li 

s-a redus programul, în timp ce statul va suporta 75% din diferența dintre salariile 

întregi și salariile reduse. Indemnizația de 75% va fi suportată inițial de angajator 

și recuperată apoi prin decont. 

Conform proiectului de HG, angajatorul va trimite o cerere electronică la agenția 

teritorială pentru ocuparea forței de muncă, împreună cu o declarație pe propria 

răspundere și lista persoanelor pentru care se cere decontarea (asumată de 

reprezentantul legal al angajatorului). 

Practic, angajatorii vor depune documentația de decontare în luna curentă pentru 

veniturile salariale plătite în luna anterioară. Banii de decont vor veni, prin 

virament în cont bancar, în maximum zece zile de la data depunerii documentației 

și după plata taxelor salariale aferente indemnizației. 

https://www.ces.ro/newlib/PDF/proiecte/2020/HG-masuri-salariati-si-angajatori.pdf
https://www.avocatnet.ro/articol_55549/Kurzarbeit-%C8%99i-celelalte-ajutoare-oficializate-recent-de-Guvern-sunt-inaccesibile-momentan-Cand-devin-operabile.html
https://aici.gov.ro/home
https://www.avocatnet.ro/articol_55373/Statul-va-da-IMM-urilor-un-ajutor-de-2500-lei-pentru-fiecare-telesalariat-pentru-echipamente-%C8%99i-semn%C4%83turi-electronice.html
https://www.avocatnet.ro/articol_55094/Proiect-de-OUG-Din-august-la-reducerea-programului-costurile-salariale-se-vor-imp%C4%83r%C8%9Bi-intre-angajator-%C8%99i-stat.html
https://www.avocatnet.ro/articol_55094/Proiect-de-OUG-Din-august-la-reducerea-programului-costurile-salariale-se-vor-imp%C4%83r%C8%9Bi-intre-angajator-%C8%99i-stat.html
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Totuși, va fi nevoie ca Ministerul Muncii să dea și un ordin cu modelele 

documentelor ce trebuie transmise pentru decontare (după ce proiectul de  G 

apare în Monitorul Oficial), ceea ce va întârzia suplimentar aplicarea măsurii. 

Facilitatea se va aplica numai până la 31 decembrie 2020. 

2. Indemnizația pentru profesioniștii cu activitate redusă 

Profesioniștii cu activitate redusă din cauza stării de urgență, alertă sau asediu vor 

putea cere o indemnizație lunară de 41,5% din câștigul salarial mediu brut. 

Conform proiectului de HG, se va depune electronic o cerere la agenția teritorială 

pentru plăți și inspecție socială, împreună cu o declarație pe propria 

răspundere și o copie a actului de identitate. Documentația se va transmite în 

luna curentă pentru indemnizația pe luna anterioară, iar plata se va face în cel 

mult zece zile de la depunerea actelor. 

Și în acest caz, modelele documentelor necesare vor trebui aprobate prin ordin al 

Ministerului Muncii. 

Facilitatea se va aplica numai până la 31 decembrie 2020. 

3. Banii pentru zilierii din domeniile cu activitate redusă sau întreruptă 

Pentru zilieri, se va asigura 35% din remunerația cuvenită zilei de muncă pentru o 

perioadă de trei luni. Procentul de 35% va fi suportat inițial de angajatorul 

zilierilor, urmând să fie recuperat ulterior. 

Conform proiectului de HG, angajatorul va depune electronic cererea la agenția 

teritorială pentru plăți și inspecție socială, împreună cu lista zilierilor beneficiari și 

sumele ce trebuie decontate. 

Documentația se va depune în luna curentă pentru luna anterioară, iar banii de 

decont vor veni în zece zile de la depunerea actelor. Banii vor veni numai dacă 

zilierii respectivi figurează în noul registru electronic al lucrătorilor cu ziua. 

Documentele necesare decontării vor fi stabilite prin ordin al Ministerului Muncii. 

 

 

https://www.avocatnet.ro/articol_55385/Proiect-OUG-Indemniza%C8%9Bie-special%C4%83-pentru-PFA-urile-%C8%99i-profesioni%C8%99tii-care-i%C8%99i-reduc-volumul-de-activitate-in-aceast%C4%83-perioad%C4%83.html
https://www.avocatnet.ro/articol_55371/Proiect-OUG-Statul-va-sprijini-financiar-%C8%99i-zilierii-care-lucreaz%C4%83-in-anumite-domenii-de-activitate.html
https://www.avocatnet.ro/articol_53176/Registrul-electronic-al-zilierilor-e-disponibil-%C8%99i-pe-site-ul-Inspec%C8%9Biei-Muncii-nu-doar-ca-aplica%C8%9Bie-mobil%C4%83.html
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4. Banii pentru salariații sezonieri angajați 

Pentru angajarea salariaților pe perioade determinate de până la trei luni, cu 

program întreg de lucru, angajatorul va putea cere la stat decontarea a 41,5% din 

salariile aferente zilelor lucrate, dar nu mai mult de 41,5% din câștigul salarial 

mediu brut, pentru o perioadă de trei luni. 

Conform proiectului de  G, acel procent va fi suportat inițial de angajator, urmând 

să fie decontat ulterior. În acest sens, se va depune electronic la agenția teritorială 

pentru ocuparea forței de muncă o cerere, împreună cu o declarație pe propria 

răspundere și lista salariaților pentru care se cer bani (asumată de reprezentantul 

legal al angajatorului). 

Documentația se va depune în luna curentă pentru luna anterioară, iar banii vor 

veni în zece zile de la depunerea actelor și după plata taxelor salariale. 

Modelele actelor necesare vor fi stabilite prin ordin al Ministerului Muncii. 

Atenție! Proiectul de HG nu se aplică încă. Pentru a intra în vigoare, acesta 

trebuie adoptat de Guvern și publicat în Monitorul Oficial. Apoi, pentru ca 

ajutoarele să poată fi cerute, va trebui ca Ministerul Muncii să vină cu ordine 

prin care să stabilească modelele documentelor necesare pentru a cere banii. 

(Sursa: avocatnet.ro) 

 

 Lupta pentru banii din impozite ai multinaţionalelor 

Companii internaţionale cu nume rezonante au devenit maestre în minimizarea 

impozitelor. Pentru multinaţionale, ţine de un populism ieftin să fie transformate în 

ţapii ispăşitori ai creşterii deficitelor bugetare în vremea Covid-19. Dar pentru unii 

dintre miniştrii de finanţe care supreveghează operaţiuni de finanţare prin 

îndatorare record, ziua confruntării se apropie. 

 otelul Savoy îşi întâmpină clientela elegantă şi cu relaţii sus-puse de 131 de ani. 

Dar cu tot designul Art Deco şi serviciile sublime, Savoy pierde bani. O grămadă 

de bani, scrie Financial Times. 

https://www.avocatnet.ro/articol_55374/Proiect-OUG-Pentru-angajarea-lucr%C4%83torilor-sezonieri-in-anumite-domenii-statul-va-deconta-o-por%C8%9Biune-din-salariu.html
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De fapt, pierderile se acumulează de când actualii proprietari - prinţul Alwaleed 

bin Talal al Arabiei Saudite şi Autoritatea de Investiţii din Qatar - au achiziţionat 

hotelul în 2005. În 2018, acestea au totalizat 20,4 milioane lire sterline, iar anul 

trecut au ajuns 

la 83 de milioane de lire. 

Compania a aruncat o serie de explicaţii: terorism, Brexit şi puterea excepţională a 

monedei englezeşti. Covid-19 va fi fără îndoială vinovatul acestei perioade. Există 

însă un alt motiv evident: în 2018, Savoy avea o datorie de 347 de milioane de lire 

sterline pentru care plătea o rată de dobândă de până la 15%. Banii au fost 

împrumutaţi de una din companiile părinte a The Savoy  otel Limited, Dunwilco 

(1784) Limited, care la rândul ei este deţinută de o companie numită Dunwilco 

(1783); această firmă este deţinută de Dunwilco (1847), care este deţinută de 

Breezeroad Limited, principalul părinte înregistrat în Marea Britanie al Savoy. 

Datoria, care curge în cascade prin această structură corporativă, a fost refinanţată 

sau restructurată o dată la fiecare an sau doi. 

Pentru cei doi acţionari ai Savoy - unul dintre cei mai bogaţi oameni din lume şi 

unul dintre cele mai mari fonduri suverane  - acest aranjament are două efecte 

notabile: conturile Savoy par impenetrabile pentru un străin, iar afacerea nu a plătit 

deloc impozit pe profit în ultimii 15 ani. 

În lumea modernă a impozitării profitului, Savoy este departe de a fi o excepţie. 

Hotelul este doar una dintre numeroasele companii internaţionale cu nume 

rezonante care au devenit maestre în minimizarea impozitelor. Metoda este destul 

de simplă: proprietarii Savoy au împrumutat bani hotelului şi au extras venituri 

neimpozitabile prin plăţi de dobânzi către jurisdicţiile offshore. Consilierii fiscali 

au şi alte idei, acolo unde este nevoie, pentru a uşura sarcina fiscală a unei 

companii. 

„Părerea mea este că acest cadru este complet defect”, spune Michael Devereux, 

profesor de impozitare a afacerilor la Saïd Business School de la Universitatea 

Oxford. „Puteţi răspunde la aceste probleme învinovăţind multinaţionalele că au 

profitat de reguli sau blamând paradisurile fiscale, dar cred că de fapt trebuie să 

dăm vina pe sistemul fiscal.” 
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În întreaga lume, guvernele au răspuns pandemiei de Covid-19 prin cheltuieli 

publice masive. Au dat cash cetăţenilor şi au finanţat facturile salariale ale 

întreprinderilor. Fitch Ratings estimează că 20 din cele mai mari economii ale 

lumii au oferit până în prezent sprijin fiscal de 5.000 de miliarde de dolari, sau 7% 

din veniturile naţionale combinate, iar factura mai poate creşte. 

La un moment dat, guvernele va trebui să se gândească la cine va plăti pentru 

deficitele bugetare uriaşe. Iar acest lucru înseamnă că vor avea un motiv istoric şi 

convingător pentru a analiza din nou cadrul internaţional al impozitării 

companiilor. 

Companiile multinaţionale sunt o ţintă atractivă. În ansamblu, sectorul corporativ a 

fost un contribuabil relativ stabil la veniturile din impozite: în ultima jumătate de 

secol, impozitele pe profit au reprezentat aproximativ 8-10% din veniturile ţărilor 

OCDE (Organizaţia pentru Cooperare şi Dezvoltare Economică). Cu toate acestea, 

în aceeaşi perioadă ratele de impozitare s-au redus cu mai mult de jumătate, 

scutirile fiscale au proliferat, iar evitarea plăţii impozitelor cu ajutorul paradisurilor 

offshore a devenit o modă. 

În spatele acestei anomalii se află o divizare corporativă importantă. Companiile 

autohtone – baza mai largă a impozitelor din majoritatea ţărilor – beneficiază de o 

flexibilitate mică în ceea ce priveşte impozitele pe care le plătesc. Însă multe 

companii internaţionale au profitat în ultimele decenii de şansa de a-şi reduce 

expunerea la impozitul principal. Economiştii de la FMI au estimat veniturile 

pierdute prin evitarea impozitelor la nivel global la până la 650 miliarde de dolari 

în fiecare an. 

În Marea Britanie, mai mult de 50% din subsidiarele companiilor multinaţionale 

străine nu raportează în prezent profituri impozabile, potrivit unui studiu realizat în 

2019 de Katarzyna Bilicka, asociat de cercetare la universitatea Oxford. În SUA, 

91 de companii din indicele Fortune 500, inclusiv Amazon, Chevron şi IBM, au 

plătit o rată a impozitului federal de 0% în 2018. 

Uneori, fondurile de urgenţă injectate în economii au trecut prin companii care 

plătesc niveluri minime de impozit - în cazul Savoy, prin finanţarea şomajului 

tehnic pentru 520 de angajaţi. 
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De asemenea, multe guverne îşi fac planuri pentru a colecta mai multe venituri din 

afacerile digitale care au prosperat puternic în vremea pandemiei - chiar dacă 

operaţiunile lor sunt probabil cel mai dificil de identificat de autorităţile fiscale ale 

secolului XXI. 

Pentru multinaţionale, ţine de un populism ieftin să fie transformate în ţapii 

ispăşitori ai creşterii deficitelor bugetare în vremea Covid-19. Dar pentru unii 

dintre miniştrii de finanţe care supraveghează operaţiuni de finanţare prin 

îndatorare record, ziua confruntării se apropie. 

„Este pur şi simplu o chestiune de corectitudine”, a declarat pentru FT Bruno Le 

Maire, ministrul francez de finanţe. „O datorăm cetăţenilor şi companiilor noastre, 

în special IMM-urilor, care îşi plătesc corect impozitele”, spune Le Maire. 

„Digitalizarea şi optimizarea fiscală internaţională au creat, de prea mult timp, 

lacune care permit unor companii să scape de taxe. Trebuie să restabilim un sistem 

bazat pe o impozitare echitabilă.” 

El spune că actuala criză „a făcut mai urgentă ca niciodată nevoia de reformă 

fiscală”. „Este timpul ca giganţii de tehnologie care au prosperat în această criză să 

contribuie la efortul public.” 

Pentru schimbarea sistemului ar fi însă nevoie de o revoluţie. Practicile fiscale 

agresive au intrat în centrul atenţiei în urma crizei financiare din 2008, dând viaţă 

nenumăratelor promisiuni politice de înăsprire. În timp ce în unele locuri au fost 

înregistrate progrese, mai degrabă contribuabilii de rând decât corporaţiile au fost 

cei care au suportat povara suplimentară. 

Până în 2018, la un deceniu de la criza financiară, marile multinaţionale plăteau 

mai puţine taxe ca proporţie din profit, chiar dacă impozitul pe venitul personal a 

crescut, potrivit cercetărilor FT. 

Astăzi, Europa şi America par mai aproape de un război comercial din cauza 

impozitelor digitale decât de stabilirea unor standarde globale noi şi îndrăzneţe. Cu 

toate acestea, istoria sugerează că stresul financiar poate spori inventivitatea 

fiscală: războiul civil american a făcut ca guvernul federal al SUA să apeleze 

pentru prima dată la impozitul pe venit, în timp ce impozitele pe consum au fost 

testate iniţial în Europa pentru finanţarea Primului Război Mondial.  
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Unii analişti cred că mahmureala fiscală provocată de acestă pandemie ar putea fi 

un astfel de moment. Alex Cobham, directorul executiv al Tax Justice Network, un 

grup independent de influenţare a opiniei publice din Marea Britanie, spune că 

lumea nu se poate întoarce la afacerile „murdare” obişnuite. „De zeci de ani am 

tolerat ideea că a plăti impozite mai mici este doar o afacere bună. Această 

dispoziţie a dispărut”, spune el. „Prinderea celor mai agresivi evazionişti era marea 

oportunitate a următorului deceniu – acum, pare că acest lucru s-ar putea întâmpla 

în următorii doi ani.” 

Zeci de factori interrelaţionaţi au erodat sistemul de impozitare a multinaţionalelor 

în ultima jumătate de secol; scăderea ratelor, creşterea continuă a fluxurilor de 

capital transfrontaliere, lacune apetisante şi stimulente agresive din partea statelor 

disperate să atragă multinaţionale. 

De la sfârşitul anilor 1980 a existat o schimbare completă a mentalităţii, una 

iniţiată şi dusă la extrem de General Electric, cel mai mare producător industrial 

din America în funcţie de capitalizarea de piaţă în cea mai mare parte a ultimilor 

40 de ani. 

Sub răposatul Jack Welch, care a condus compania din 1981 până în 2001, o mică 

echipă de specialişti în impozite pe profit a fost transformată într-o maşină 

antreprenorială care învârte bani, ajungând să aibă 1.200 de avocaţi fiscali pe cinci 

continente. 

John Samuels, fost oficial al Trezoreriei SUA şi unul dintre primii experţi fiscali 

angajaţi de Welch, a condus la GE „ arvardul departamentelor fiscale” până când 

a părăsit grupul în 2014. 

Rezultatele: între 2008 şi 2015, compania nu doar că nu a plătit impozit pe venit 

federal în SUA, potrivit cercetărilor Institutului de Politică de Impozitare şi 

Economică, ci a şi înregistrat beneficii fiscale pozitive în valoare de peste 1,3 

miliarde de dolari pe perioada celor şapte ani. 

GE a descris raportul ca fiind „profund greşit şi înşelător” şi a spus că a plătit 32,9 

miliarde de dolari din impozitele pe venit la nivel global în ultimul deceniu. Însă 

departamentul său fiscal este recunoscut de mult timp ca unul dintre cele mai 

eficiente din lumea corporate americană. 
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De-a lungul anilor, nervozitatea publică şi politică provocată de aceste practici a 

crescut. Pentru GE, acest lucru a adus complicaţii în Marea Britanie, unde guvernul 

o atacă în justiţie pentru că a încercat fraudulos să se califice pentru o scutire de 

impozit şi îşi propune să recupereze cel puţin 1 miliard de lire sterline, plus 

dobânzi şi penalităţi. GE a negat acuzaţiile. 

„Stabilirea punctului în care se află linia dintre evitare şi evaziune şi mersul pe 

partea corectă a acesteia s-au dovedit a fi o parte importantă a strategiei fiscale a 

marilor multinaţionale”, spune un expert fiscal cu cunoştinţe despre cazul GE. 

„Cazul ridică întrebări cu privire la întreaga configuraţie politică a strategiei 

fiscale.” 

Deşi au existat multe promisiuni politice de a împiedica comportamentul fiscal 

agresiv după criza din 2008, acestea au fost adesea însoţite de oferte „dulci” din 

partea guvernelor pentru a atrage investiţii de la companii. 

„Politica fiscală corporativă a devenit o creşă pentru impulsurile populiste”, spune 

Mihir Desai, profesor la  arvard Business School. „Marile gesturi antagonice - în 

special către companiile străine - pot fi compensate prin oferte lucrative şi scutiri 

de taxe pentru inovare pe care nimeni nu le observă. Este o reţetă pentru o politică 

de impozitare corporativă şi mai bizantină.“ 

Însă pandemia - şi mărimea sprijinului acordat afacerilor - ar putea înăspri 

atitudinea politicului. În Marea Britanie, aproape o treime dintre companiile care 

au primit împrumuturi pentru a face faţă actualei crize de la Banca Angliei au 

sediile în paradisuri fiscale sau sunt deţinute de cineva rezident într-un paradis 

fiscal, potrivit TaxWatch UK. Baker Hughes, o unitate a GE, a primit un împrumut 

de 600 milioane lire sterline, cu toate că compania mamă a fost trimisă în judecată 

de Marea Britanie pentru impozitele neplătite de 16 ani. 

Puţine reforme sunt la fel de descurajante pentru factorii de decizie internaţionali 

cum sunt cele pentru impozitul pe profit. În esenţă, aceasta necesită revizuirea 

principiilor stabilite pentru prima dată de Liga Naţiunilor în 1924, care au dat 

statelor dreptul de a impozita veniturile unei companii pe baza existenţei fizice în 

ţară. 
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Aceste principii stau încă la baza tratatelor fiscale bilaterale, care par să ignore 

modul în care economia digitală a transformat fluxurile globale de capital. 

Stabilirea locului unde se obţine profit este în cel mai bun caz dificilă pentru 

multinaţionale cu o reţea extinsă de subsidiare la nivel internaţional. Odată ce este 

luată în considerare existenţa paradisurilor fiscale, este uşor de văzut de ce criticii 

consideră sistemul ca o relicvă din secolul XX. 

Inerţia politică a ajutat sistemul să dureze în timp. „Sistemul nostru de impozitare 

este un tanc petrolier, nu o barcă rapidă, iar atunci când creează valuri, creează 

valuri foarte mari”, spune Anita Monteith, consultant principal în cadrul 

Institutului Contabililor Autorizaţi din Anglia şi Ţara Galilor. „Trebuie să schimbi 

regulile pe plan internaţional, ceea ce nu este uşor; provoacă frustrare şi există 

riscul de represalii.“ 

De la criza din 2008, la solicitarea G20, munca laborioasă pentru o reformă fiscală 

globală a căzut în sarcina în OCDE şi a lui Pascal Saint-Amans, fost oficial al 

Trezoreriei franceze, care conduce acum administraţia fiscală a organizaţiei din 

Paris. El recunoaşte că, în unele ţări, reglementarea fiscală rămâne un simplu 

cuvânt. 

„Avem jucători globali, dar şi suveranitate locală”, spune el. „Aceşti jucători 

globali pot întoarce suveranităţile una împotriva celeilalte. Lipsa reglementărilor 

de către ţări din cauza fricii că îşi vor pierde suveranitatea a făcut ca ţările să-şi 

piardă de facto suveranitatea.“ 

După ani de zile de discuţii în spatele scenei între 137 de ţări, eforturile OCDE 

sunt acum concentrate pe două reforme pentru îmbunătăţirea captării taxelor de la 

multinaţionale. 

Prima - aşa-numitul „pilon 1” - consolidează dreptul ţărilor de a impozita veniturile 

obţinute de companii din vânzările pe teritoriile lor, indiferent de locul în care se 

află legal baza afacerii (un avantaj pentru majoritatea economiilor mari şi o 

pierdere pentru paradisurile fiscale). 
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„Vor fi câştigători şi învingători”, spune Ross Robertson, partener fiscal 

internaţional la BDO. Pentru europeni, bomboana este prinderea unei felii mai mari 

din profiturile giganţilor americani de tehnologie; între timp, Washingtonul şi-ar 

putea permite pretenţii mai mari asupra profiturilor provenite din mărfurilor de lux 

sau a automobilelor aduse din Europa şi vândute în America. 

Al doilea pilon încearcă să stabilească un nivel minim de impozitare aplicat tuturor 

multinaţionalelor. OCDE estimează că cele două reforme ar ridica veniturile din 

impozitele pe profit cu 4% la nivel mondial, la 100 miliarde de dolari anual. 

Un acord global este imposibil până la finalul anului, recunoaşte Saint-Amans, mai 

ales ca SUA s-au retras din discuţii, ascuzând că reformele sunt îndreptate 

împotrica companiilor din Silicon Valley. 

În ciuda acestor obstacole, Saint-Amans crede că, având în vedere bailouturile 

acordate companiilor în timpul pandemiei, guvernele vor dori să menţină 

multinaţionalele la un standard de responsabilitate mai ridicat. „Ţările care au 

cumpărat companii se vor aştepta ca, atunci când acestea vor reveni la profit, să nu 

mai adăpostească aceste profituri de fisc în paradisuri fiscale”, a spus el. 

Oricare ar fi paşii făcuţi de acum încolo, istoricul specializat în taxe Joseph 

Thorndike consideră un lucru ca fiind aproape sigur: „În caz de urgenţă, toată 

lumea plăteşte mai mult”. 

(Sursa: businessmagazin.ro) 

 

 Piața muncii, schimbată de pandemie. Experiența profesională, mai puțin 

importantă în departajarea candidaților, la recrutare. Abilitățile căutate în 

această perioadă 

Pandemia de coronavirus schimbă piața muncii în ambele tabere. Companiile caută 

acum angajați cu abilități speciale, cum ar fi gândirea critică și ușurința de adaptare 

la situații noi. De cealaltă parte, angajații mai puțin flexibili își caută alte locuri de 

muncă. Acum experiența profesională pare să nu mai fie un criteriu clar de 

departajare a viitorilor angajați. 
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Luați complet pe nepregătite de schimbările care se produc pe piața muncii încă de 

la începutul pandemiei de COVID-19, angajații români caută soluții să își 

mulțumească șefii și să își dezvolte abilități pe care până acum nu puneau așa mare 

accent. 

Companiile în căutare de angajați deja au alte cerințe către firmele de recrutare. 

Așa se face că CV-ul clasic, în care cel mai important aspect era experiența, a fost 

înlocuit cu o listă lungă de alte așteptări. 

Noua generație de angajați trebuie să fie capabilă să duca la îndeplinire rapid 

sarcinile, să se adapteze din mers, să improvizeze și să aducă rezultate. Cei care nu 

se simt confortabil astfel caută alternative. 

Potrivit unui sondaj făcut de o platformă de recrutare, un angajat din 5 ia în calcul 

schimbarea locului de muncă, pentru că domeniul în care lucrează a fost puternic 

afectat de contextul economic actual. 

Cei mai mulți dintre aceștia lucrează în prezent în domenii precum vânzări, turism 

și transporturi. 

Potrivit aceluiași sondaj, domeniile considerate cel mai puțin afectate de criza 

sanitară și în care ar vrea să lucreze sunt IT, telecomunicații, armată, pază și 

protecție, medicină, dar și suport clienți. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Criza ajustează deficitul de cont curent: 3,5 mld. euro la şase luni, în scădere 

cu 20% an/an. Investiţii străine de numai 352 mil. euro, în scădere de la 2,6 

mld. euro în S1/2019 

Deficitul de cont curent s-a redus în perioada ianuarie-iunie a acestui an cu 876 

milioane euro, la 3,49 miliarde euro, faţă de 4,37 miliarde euro la mijlocul anului 

trecut, în ciuda majorării deficitului comercial, prima sursă a deficitului contului 

curent al balanţei de plăţi. 
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Din datele publicate joi de BNR rezultă că, la şase luni din 2020, deşi deficitul 

comercial s-a accentuat puternic (pentru că există o restrângere a comerţului 

internaţional, dar datele INS arată că exporturile au scăzut cu mult peste 

restângerea importurilor (deficit la şase luni de 8,8 mld. euro) deficitul de cont 

curent s-a ajustat cu 20%, de la 4,37 mld. euro în primele şase luni din 2019 la 3,49 

mld. euro în primul semestru al acestui an. 

Ca de fiecare dată în ultimul deceniu,  exporturile de servicii mai salvează câte 

ceva în balanţa deficitului contului curent al balanţei de plăţi. 

Primele şase luni din 2020 au venit cu o creştere a excedentului balanţei 

comerciale cu servicii cu 9,2%, an/an, la 4,5 miliarde euro, faţă de 4,1 mld. euro la 

şase luni din 2029. 

Faţă de anii din urmă, comerţul internaţional cu serviciile consemnează însă 

schimbări importante. Cea mai mare pondere a excedentului o înregistreză, în 

continuare, sectorul de transporturi (plus 1,99 miliarde euro) în scădere, însă faţă 

de rezultatele înregistrate în primele şase luni din 2019 (excedent de 2,17 mld. 

euro). La polul opus, turismul rămâne pe deficit, cu un minus de 765 milioane 

euro, un deficit în scădere puternică (minus 45%) faţă de perioada similară a anului 

trecut (deficit de 1,1 mld. euro). Însă datele INS care se referă la servicii nu arată 

că această carantină  (lockdown) s-ar fi răsfrânt pozitiv asupra turismului intern, de 

vreme ce activitatea hotelieră în România a scăzut cu 36% în primul semestru din 

an. 

Balanţa veniturilor primare a raportat, potrivit BNR, un exedent de 85 milioane 

euro, faţă de un deficit de un miliard euro în iunie 2019 (de aici ajustarea puternică 

a deficitului de cont), iar balanţa veniturilor secundare a înregistrat un excedent de 

751 milioane euro, mai mare cu 504 milioane euro. Balanţa veniturilor primare şi 

secundate înregistrează inclusiv activităţile de servicii de IT şi comunicaţii şi 

acestea sunt activităţile care au contribuit semnificativ, în ultimele luni, la 

ameliorarea balanţei deficitului de cont curent. 

Potrivit estimărilor economistului Andrei Rădulescu (BT) ponderea deficitului de 

cont curent în PIB s-ar putea situa la 2,4% în medie în intervalul 2020-2022, în 

ajustare de la 4,6% în 2019. 
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Investiţii străine de 352 mil. euro 

Investiţiile străine directe au însumat, la şase luni din 2020, 352 milioane euro 

(comparativ cu 2,69 miliarde euro în perioada ianuarie-iunie 2019), din care 

participaţiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) au însumat 160 

milioane euro, iar creditele intragrup au înregistrat valoarea netă de 192 milioane 

euro, arată datele BNR. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 PIB-ul a scăzut cu 10,5% în T2, mai puţin decât se anticipa, dar, conform 

economiştilor, convalescenţa va fi mai lungă. Nici în 2022 nu vom avea o 

recuperare completă a economiei 

În două puncte analizele economiştilor despre evoluţia economiei României în 

T2/2020 par să se apropie, atunci când nu coincid: am început urcuşul, dar recu-

perarea nu se va produce pe durată scurtă. Abia prin 2022 am putea spune că am 

revenit la rezultatele din 2019. 

„Nu avem cum să asistăm la o recuperare rapidă“, spune Ionuţ Dumitru, 

economistul-şef al Raiffeisen Bank. 

„Recuperarea completă a terenului pierdut nu se va petrece mai devreme de 2022“, 

susţine Eugen Sinca, economist al BCR. 

„Ne vom scutura de balastul pandemiei în doi-trei ani, adică spre finalul lui 2022“, 

crede economistul Dragoş Cabat. 

Aşa că instituţiile de credit, care fac prognoze privind evoluţia economiei, rămân 

prudente. Un minus al economiei de 5% în acest an, anticipează Raiffeisen Bank; 

un minus de 4,7%, după cum arată o analiză a BCR şi, de asemenea, o scădere de 

5,5%, potrivit ING Bank România. Banca Transilvania, numărul unu în sistemul 

bancar local, preferă o analiză pe un termen mai lung: „Prognozăm creşterea 

economiei interne cu un ritm mediu anual de peste 2,5% în perioada 2020-2022, 

ajustarea din acest an urmând să fie contrabalansată de avansul din 2021-2022“. 
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Dar nimeni nu poate depăşi, în optimism, guvernul, chiar în ediţia revizuită a 

datelor Comisiei Naţionale de Prognoză pe care acesta îşi bazează analizele: o 

scădere de doar 3,8% în acest an şi o revenire de 4,9% în 2021, fapt ce ar anula 

căderea din 2020, aşadar într-un ritm pe care economiştii mai sus citaţi nu-l cred 

posibil. 

Şi totuşi, încrederea este cea care prevalează în analiza economiştilor. 

„Economia României a depăşit punctul critic al şocului indus de pandemie“, spune 

Andrei Rădulescu (BT). Iar economistul Dragoş Cabat reia într-o altă formă 

povestea cu pesimistul şi optimistul, în faţa unui pahar pe jumătate gol: „Dacă vrei 

un ton alarmist, spui că aceasta este cea mai mare cădere din ultimele decenii. Dacă 

priveşti realist, este mai bine decât ne aşteptam.“ 

Ionuţ Dumitru arată că deja consumul a recuperat total pierderea din perioada de 

carantină. Sunt încă multe necunoscute, arată el: nu ştim cum evoluează pandemia, 

industria are de recuperat mult, agricultura va avea o cădere mare, dar, una peste 

alta, suntem în stadiul de recuperare şi acesta este cel mai important lucru. Acum 

problema este cât de lungă va fi recuperarea. 

Florin Cîţu, ministrul finanţelor, îşi continuă cearta cu „socialiştii“, dar sunt mulţi 

economişti care cred că el a făcut totuşi ce era posibil de făcut într-o economie care 

deja aştepta un deficit de peste 4% din PIB în 2020, încă de dinainte ca cineva să 

aibă habar că lumea va trece prin această dramă. 

„Măsurile luate de guvern – criticate sau nu – au ţinut consumul pe linia de plutire. 

Ele s-au văzut şi au limitat proporţiile căderii“, comentează economistul Dragoş 

Cabat. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Consiliul Fiscal a emis o opinie preliminară cu privire la proiectul celei de-a 

doua rectificări a bugetului general consolidat pe anul 2020: "Consiliul Fiscal 

apreciază că scenariul macroeconomic al Guvernului revizuit este mai realist 

faţă de cel anterior" 

La sfârşitul acestei săptămâni, Consiliul Fiscal e emis o opinie preliminară cu 

privire la proiectul celei de-a doua rectificări a bugetului general consolidat pe anul 

2020 ca urmare a timpului innsuficient pentru redactarea unei opinii complete. 

În data de 13 august, Ministerul Finanţelor Publice (MFP) a trimis Consiliului 

fiscal (CF) situaţia economică şi bugetară pe primele şase luni ale anului 2020 şi 

proiectul  de rectificare a bugetului general consolidat pe anul 2020 pentru a primi 

o opinie de la Consiuliul Fiscal. 

“Având în vedere intenţia Guvernului de a aproba documentele mai sus menţionate 

în şedinţa programată pentru 14 august 2020, intervalul de timp aflat la dispoziţia 

Consiliului fiscal pentru analiza documentelor şi elaborarea opiniei solicitate este 

insuficient, redactarea unei opinii complete fiind imposibilă şi din acest motiv”, 

scrie în opinia preliminară emisă de Consiliul Fiscal. 

Potrivit instituţiei, un alt motiv care face imposibilă redactarea unei opinii 

complete este lipsa unor informaţii strict necesare evaluării rectificării bugetare. În 

aceste condiţii, Consiliul fiscal a decis elaborarea unei opinii preliminare, în care 

se va limita la unele consideraţii, precum şi la evaluarea conformării propunerii de 

rectificare cu reglementările statuate de LRFB, urmând ca opinia completă să fie 

finalizată în perioada următoare, condiţionat şi de primirea informaţiilor necesare 

solicitate Ministerului Finanţelor Publice. 

“CF apreciază că scenariul macroeconomic al Guvernului revizuit (publicat în data 

de 13 august a.c.) este mai realist faţă de cel anterior. Cu toate acestea, scenariul 

revizuit s-ar putea dovedi a fi mai optimist în raport cu ultimele evoluţii ale 

indicatorilor macroeconomici (cu titlu de exemplu, deflatorul PIB care, prin 

avansul său în 2020, relativ ridicat, aproape compensează reducerea volumului 

activităţii economice, contribuind, astfel, la menţinerea PIB nominal la un nivel 

similar anului anterior; sau, contracţia economică pentru 2020 ar putea fi mai 

amplă decât noua valoare prognozată de CNSP)”, scrie în oprinia preliminară 
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Măsurile identificate de Consiliul fiscal pentru anul 2020, aşa cum scrie în 

document sunt: 

• măsuri pentru gestionarea crizei pandemice 

• eliminarea supra-accizei la combustibili 

• eliminarea pragului minim pentru baza de impozitare în cazul locurilor de muncă 

part-time; 

• eliminarea taxării cifrei de afaceri din energie; 

• eliminarea taxei pe active bancare; 

• majorarea accizei la ţigarete în ianuarie şi aprilie 

• majorarea salariului minim (reflectat în dinamica salariilor din sectorul privat, cu 

impact asupra încasărilor din contribuţii sociale) 

Pentru anul 2021: 

• introducerea venitului minim de incluziune 

• majorarea accizei la ţigarete. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Marile companii din energie, la tablă cu rezultatele pe T2/2020: 

Nuclearelectrica şi Transelectrica au sfidat criza. Electrica şi Romgaz, scăderi 

ale profitabilităţii 

Nicio companie pe pierdere la T2/2020, perioadă aferentă lunilor aprilie, mai şi 

iunie ♦ Electrica şi Romgaz au raportat scăderi ale profitabilităţii pe parcursul 

acestui trimestru, dar chiar şi cu această dinamică, rezultatele sunt peste aşteptările 

analiştilor ♦ Pe de altă parte, la nivel semestrial doar Romgaz a înregistrat o 

profitabilitate mai redusă ♦ La nivel semestrial, în evidenţă ies Electrica şi 

Transelectrica, adică acele companii despre care brokerii spuneau în ZF că vor 

surprinde plăcut investitorii. 

Nuclearelectrica raportează la T2/2020 un profit net de 128 mil. lei, plus 80% faţă 

de T2/2019. Veniturile, plus 3%, la 535 mil. lei 
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Nuclearelectrica (SNN), singurul producător de energie nucleară din România, a 

raportat un profit net de 128 milioane de lei aferent T2/2020, în creştere de la 71 

mil. lei din aceeaşi perioadă a anului precedent, în timp ce veniturile s-au majorat 

cu 3%, la 535 mil. lei. Pe de altă parte, rezultatele semestriale arată o creştere de 

18% a profitului net, la 343 mil. lei, dar o scădere de 2% a veniturilor la 

aproximativ 1,16 miliarde de lei. „Profitul operaţional (EBITDA) a crescut cu 

4,4% faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent. Creşterea este determinată de 

scăderea cheltuielilor din exploatare, mai puţin depreciere şi amortizare cu 9,4%, 

compensată parţial de scăderea veniturilor din exploatare cu 2,1%, influenţate de 

scăderea cu 2% a veniturilor din vânzarea energiei electrice”, menţionează 

reprezentanţii companiei. Veniturile din exploatare au scăzut cu 2,1%, determinate 

de scăderea cu 9,6% a preţului mediu ponderat al energiei electrice vândută în 

S1/2020 fata de preţul mediu ponderat din aceeaşi perioadă a anului 2019, în 

condiţiile vânzării unei cantităţi totale de energie electrică mai mare cu 8,6%. 

Conform Deciziei ANRE nr. 2213/23.12.2019, cantitatea atribuită SNN 

pentruS1/2020 pe contracte reglementate este de 1.087 GWh, din care 701,4 GWh 

pentru trimestrul I 2020 şi 385,6 GWh pentru trimestrul II/2020. Pentru S1/2020, 

ANRE a stabilit pentru SNN un preţ reglementat de 188,47 lei/MWh (fară Tg), iar 

pentru S1/2019 un preţ reglementat de 188,33 lei/MWh (fară Tg). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Miza alegerilor. Multiplicarea modelului PNL al administrațiilor locale. 

Clujul își dispută cu Viena, Valencia sau Milano titlul de Capitală Europeană 

a Inovării/ Galerie Foto 

Când Klaus Iohannis a venit la primărie, în 2000, Sibiul avea 12% șomaj și 

infrastructura în ruină. La 7 ani de la preluarea primăriei de către Iohannis, cu 

investiții de peste 100 milioane euro între 2003-2007, Sibiul devenea, alături de 

Luxemburg, Capitală Culturală Europeană, înregistrând în 2007, anul aderării 

noastre la UE, un milion de vizitatori. 

 

Emil Boc prelua în 2004 de la Gheorghe Funar un oraș izolat economic, ale cărui 

singure investiții notabile fuseseră în vopsea: spoiala în roșu, galben și albastru a 

băncilor vechi și coșurilor de gunoi.  
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După 16 ani, Clujul este orașul cu cea mai bună calitate a vieții din România, cu 

aerul cel mai curat între metropolele europene, orașul festivalurilor. Chiar în aceste 

zile Clujul își dispută cu Viena, Valencia sau Milano titlul de Capitală Europeană a 

Inovării. 

 

Începând cu 2009, primarul Ilie Bolojan a modernizat Oradea în ciuda conducerii 

ostile a consiliului județean și a guvernelor PSD. A restaurat clădirile de 

patrimoniu, introducând Oradea, alături de Barcelona, Budapesta sau Helsinki, în 

rețeaua localităților Art Nouveau. Acum Oradea e un oraș european pe care dorești 

să îl vizitezi și în care îți place să trăiești, și, precum Cluj- Napoca, un oraș 

românesc care a încheiat practic tranziția. 

 

Orașe precum Cluj-Napoca ori Oradea arată că standardele de viață occidentale, 

pentru care românii au plecat cu milioanele din țară, sunt posibile în interiorul 

granițelor. Modelul lor de dezvoltare e aplicat deja cu succes și de alte 

administrații liberale care demonstrează că o "contagiune" a bunei-guvernări este 

posibilă. Comunitățile locale nu trebuie să fie condamnate la stagnare și sărăcie de 

PSD. Despre asta este și programul "Reclădim România". Începem în septembrie 

printr-un vot, cu fiecare oraș și județ în parte. 

 

În urmă cu 15 – 20 de ani erau doar câteva exemple izolate de bună-guvernare, 

câteva puncte pe harta țării. Acum putem vorbi de un fenomen. 

 

Rețeta 

 

Cum de a fost posibil? În primul rând printr-un model liberal de dezvoltare a 

localităților în care investițiile în modernizarea infrastructurii reprezintă o parte 

considerabilă a bugetului, adesea de peste 40%, și prin politici prietenoase cu 

mediul de afaceri. Astfel, Cluj-Napoca a ajuns să fie considerată de presa 

internațională locul ideal pentru lansarea unui start-up în România, un "Silicon 

Valley al Europei". Apoi - printr-un mix de politici de dezvoltare urbană, de 

digitalizare a administrației, de refacere și punere în valoare a patrimoniului 

cultural și istoric, de realizare a unui "culturi vii", asociind patrimoniul restaurat cu 

festivaluri muzicale ori culturale, ori evenimente sportive de prim rang.  
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Toate acestea au antrenat o reacție în lanț: noi investiții private, dezvoltarea 

turismului și, bineînțeles, creșterea bugetului local. 

 

După aderarea României la Uniunea Europeană, la acest mix de politici, 

administrațiile PNL au adăugat atragerea fondurilor europene care au devenit 

instrumentul cel mai eficace al modelului liberal de dezvoltare. Cu știința scrierii și 

câștigării de proiecte europene, primarii PNL au completat astfel spectaculos 

bugetele locale. "La fiecare leu plătit de clujeni prin taxe și impozite locale, 

administrația locală reușește să aducă 2,5 lei din fonduri europene", explică Emil 

Boc. Cu fonduri europene, primarul Ilie Bolojan modernizează Oradea, restaurează 

cetatea medievală și, în parte, clădirile monument istoric, Oradea derulând cea mai 

amplă acțiune de reabilitare a clădirilor de patrimoniu din România. 

 

"Contagiunea" binelui 

 

Izolate la început, succesele administrațiilor locale PNL s-au propagat ca modele 

prin împărtășirea experienței, iar punctele de pe harta României privind bună-

guvernarea locală și creșterea calității vieții s-au înmulțit. 

 

Acum patru ani, de exemplu, când devenea primar al Reșiței, Ioan Popa își asuma 

o misiune dificilă: cum să readucă la viață un oraș intrat în colaps odată cu 

industria siderurgică? Simpla viziune a dezvoltării prin investiții fără asigurarea 

finanțării era, bineînțeles, o utopie. Și-a trimis la Oradea câțiva funcționari din 

primărie, să deprindă acolo scrierea de proiecte europene. În ultimii trei ani, Reșița 

a reușit să atragă 160 milioane euro, fonduri nerambursabile. Acum, primarul face 

o socoteală simplă: fără fondurile europene atrase i-ar fi trebuit 53 ani ca să-și 

finanțeze proiectele în derulare. 

 

Modelul liberal al dezvoltării prin investiții masive a trecut de multă vreme 

Carpații. La Piatra Neamț, Botoșani, Suceava, Călărași sau Măgurele ponderea 

bugetelor de investiții și, în cadrul acestora, a fondurilor europene este 

semnificativă. Județe ale căror consilii sunt conduse de liberali urmează același 

model la Alba, Arad, Brașov, Cluj, Ilfov ori Sibiu. 
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Modelul de transport ecologic dezvoltat de Emil Boc la Cluj-Napoca, este acum 

impus prin proiecte europene la nivelul mai tuturor administrațiilor PNL. Sinaia, de 

exemplu, înlocuiește întreaga flotă de autobuze cu unele hibrid. Reșița, vechiul 

oraș industrial, va avea cea mai modernă linie de tramvai din țară. Suceava 

achiziționează 50 de autobuze electrice, iar Mediașul - noi troleibuze. 

 

Modelul Sibiului de restaurare prin proiecte europene a clădirilor de patrimoniu a 

fost preluat de Alba Iulia la Cetatea Alba Carolina, de Deva și Râșnov care își 

renovează cetățile. La Oradea – este restaurată cetatea medievală și au fost 

reabilitate palatele și casele Art Nouveau. La Arad - Palatul Cultural și clădirea 

Colegiului Moise Nicoară, iar la Sinaia - Palatul Știrbey. Ideea de "patrimoniu viu" 

dată de festivalurile de la Sibiu și Cluj, însuflețește de acum și vechi citadele ori 

cetăți restaurate la Alba Iulia, Timișoara, Oradea, Râșnov sau Feldioara, iar 

amenajarea de succes a canalului Bega din Timișoara este sursă de inspirație 

pentru un "coridor verde" al Someșului în Cluj. 

 

Miza alegerilor 

 

Avem, de fapt, o relegitimare cât se poate de concretă a căii occidentale a 

României. Românii văd că discursul prooccidental nu este doar de fațadă, că 

binefacerile apartenenței la Uniunea Europeană se realizează la ei în oraș, în 

comună sau în județ, că standardele de trai occidentale la care am visat și visăm cu 

toții, pentru care milioane dintre români au plecat din țară, se pot împlini de-acum 

în interiorul granițelor țării: s-au realizat deja sau sunt pe cale să se realizeze în 

localități conduse de liberali. Trebuie doar un bun, modern model de dezvoltare 

(investiții, nu consum) și o administrație pricepută. 

 

"Reclădim România" începe cu fiecare comună, oraș și județ în parte 

 

Succesele de la Cluj, Alba Iulia sau Oradea, pot și chiar vor fi înmulțite și 

răspândite în toată țara. 

 

Și contextul european este favorabil extinderii la nivel național a experienței 

dovedite de administrațiile locale ale PNL.  
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Ponderea finanțării UE va crește exponențial în anii care vin: României îi vor 

reveni 80 miliarde euro prin planul de redresare și bugetul UE. Anticipând acest 

rezultat pozitiv al negocierilor de la Bruxelles privind redresarea economică după 

criza sanitară, Guvernul Orban a lansat în iulie cel mai mare plan de investiții de 

după 1989, "Reclădim România". Acest plan de investiții și relansare economică 

este, la nivel național, ceea ce au arătat în ultimul deceniu administrațiile locale 

PNL: superioritatea modelului liberal bazat pe investiții asupra modelului PSD 

bazat pe consum. Este o șansă de eliberare a României de PSD. 

 

Aceasta este de fapt miza alegerilor locale. Dezvoltare occidentală în baza 

modelului liberal al investițiilor masive, ori stagnare și subdezvoltare în vechea 

paradigmă a redistribuirii sărăciei prin consumul unor resurse din ce în ce mai 

mici, varianta PSD. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ambasada Chinei în România se opune excluderii unor companii în 

domeniul 5G în lipsa unor motive bazate pe tehnologie și standarde: Faptele și 

știința ar trebui să fie criteriile de bază în securitatea rețelelor 5G 

Ambasada Chinei în România a anunțat duminică faptul că se opune excluderii 

unor companii în domeniul 5G în lipsa unor motive bazate pe fapte, tehnologie și 

standarde, acuzând SUA că pune presiune politică pentru a suprima  uawei în 

domeniul 5G în lipsa unor dovezi clare privind acuzațiile de spionaj. Ambasada 

Chinei speră că România își va formula în mod independent și obiectiv propriile 

politici și legi 5G, fără a discrimina companiile chineze. Precizările vin în 

contextul în care Guvernul României vrea să transpună în lege Memorandumul 5G 

cu SUA. 

 "Așa-numitul slogan „Nu este sigur” al SUA a fost scandat timp de doi ani, 

dar până acum nu s-a prezentat nicio dovadă. Oare nu se poate explica 

situația? Spre deosebire de propriile sale incidente cum ar fi programul 

PRISM și o serie de „backdoors”. Deci până la urmă, care rețea este 

nesigură?", spune Ambasada Chinei într-un comunicat de presă remis 

duminică redacției HotNews.ro. 
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Ambasada susține că în privința securității 5G ar trebui să primeze faptele, 

tehnologia și formularea unor standarde și reguli clare de securitate. 

 "Părțile ar trebui să promoveze un concept deschis și cooperant al securității 

cibernetice, să ia faptele și știința drept criterii de bază, să vadă riscurile de 

securitate 5G într-o manieră cuprinzătoare și obiectivă și să susțină 

eforturile, sub mecanismul și cadrul internațional reprezentativ și autoritar 

universal, de a discuta și formula standardele și regulile de securitate a 

rețelelor 5G printr-un proces multilateral transparent și inclusiv, să se 

stabilească un sistem de evaluare și certificare bazat pe încredere și 

recunoaștere reciprocă, să consolideze cooperarea între industriile din 

amonte și din aval de-a lungul lanțului industrial, stimulând încrederea în 

securitate 5G.", precizează Ambasada Chinei. 

 

Nu în cele din urmă, Ambasada Chinei și-a exprimat speranța că România își va 

formula 'în mod independent și obiectiv propriile politici și legi 5G", astfel încât 

"să se asigure nedeterioarea mediului de afaceri echitabil, drept, deschis și 

nediscriminatoriu" raportat la companiile chineze. 

 CITEȘTE AICI INTEGRAL COMUNICATUL AMBASADEI CHINEI 

ÎN ROMÂNIA. 

 

Reacția Ambasadei Chinei vine în contextul în care Guvernul se pregătește să 

transpună în lege Memorandumul 5G cu SUA: Chinezii cer standarde clare la 

autorizarea prealabilă necesară producătorilor 5G 

 

Precizările transmise duminică către media de Ambasada Chinei vin în contextul în 

care autoritățile române se pregătesc să transpună în lege Memorandumul 5G cu 

SUA, un act al cărui scop ar fi eliminarea folosirii echipamentelor chinezilor de la 

 uawei, acuzați că ar permite spionajul Chinei asupra informațiilor din rețelele IT 

occidentale. 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-16-24234497-0-pozitia-ambasadei-chineze-romania-privire-5g.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-16-24234497-0-pozitia-ambasadei-chineze-romania-privire-5g.pdf
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Ambasada Chinei atenționează practic asupra unor aspecte subliniate în această 

săptămână și de gigantul chinez al comunicațiilor  uawei, respectiv asupra lipsei 

din proiectul de lege al Guvernului PNL a detaliilor privind procedura de 

autorizare prealabilă a producătorilor 5G, fără menționarea criteriilor ori 

certificărilor necesare. 

 

În proiectul de lege lansat în dezbatere publică în data de 4 august 2020 se propune 

ca autorizarea prealabilă necesară producătorilor de echipamente și soluții 5G să 

fie acordată prin decizie a Prim-Ministrului, după avizul conform al Consiliului 

Suprem de Apărare al Țării (CSAT), fiind luat în considerare rolul stabilit prin 

Legea nr. 415/2002 privind organizarea și funcționarea Consiliului Suprem de 

Apărare al Țării, fără alte detalii. 

 

Chinezii de la  uawei consideră că ar îndeplini toate condițiile menționate în 

proiectul de lege care transpune Memorandumul 5G cu SUA pentru a participa la 

construcția viitoarelor rețele 5G din România. Grupul neagă că s-ar afla sub 

controlul unui guvern străin, în lipsa unui sistem juridic independent, ori că ar avea 

probleme cu transparența acționariatului. Temerile chinezilor țin de posibilitatea 

unei decizii strict politice, fără dovezi asupra acuzațiilor și fără evaluări tehnice. 

Perioada de consultare publică este prea scurtă și procedura autorizării 

producătorilor 5G nu este clar descrisă, o lipsă importantă, a atenționat miercuri 

George Zhang, șeful  uawei România. 

 Pentru detalii citește: Nemulțumirile Huawei la proiectul de lege care 

transpune Memorandumul 5G cu SUA: Protejarea rețelelor nu este 

responsabilitatea politicienilor, ci a inginerilor / Eliminarea noastră va 

duce la pierderi de 9,2 miliarde euro pentru economia României 

 

România a fost prima țară din lume care, în plin război comercial între SUA și 

China, a semnat un Memorandum 5G cu SUA, un act al cărui scop ar fi eliminarea 

folosirii echipamentelor chinezilor de la  uawei, acuzați că ar permite spionajul 

Chinei asupra informațiilor din rețelele IT occidentale. Pe de altă parte, România a 

fost printre primele țări din UE care a lansat servicii 5G chiar cu echipamente 

 uawei. A trecut un an, licitața 5G a fost amânată de 2 ori, și abia acum Guvernul 

a demarat transpunerea în lege a Memorandumului cu SUA. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24226470-reactie-huawei-proiect-lege-memorandumul-5g-sua-securitate-cibernetica-pierderi-9-2-miliarde-euro-romania.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24226470-reactie-huawei-proiect-lege-memorandumul-5g-sua-securitate-cibernetica-pierderi-9-2-miliarde-euro-romania.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24226470-reactie-huawei-proiect-lege-memorandumul-5g-sua-securitate-cibernetica-pierderi-9-2-miliarde-euro-romania.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24226470-reactie-huawei-proiect-lege-memorandumul-5g-sua-securitate-cibernetica-pierderi-9-2-miliarde-euro-romania.htm
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Amenințate de Rusia, țările din Europa de Est care se bazează puternic pe 

protecția militară a Statelor Unite via NATO au adoptat cea mai dură 

poziție. România, Polonia, Republica Cehă, Letonia și Estonia au semnat toate 

declarațiile comune cu Washington cu privire la securitatea 5G, angajându-se 

să aibă o poziție comună cu SUA în privința securității rețelelor 5G, notează într-

un articol recent The Guardian. 

 Recent și Slovenia s-a alăturat țărilor din Europa de est care au semnat 

Memorandumuri 5G cu SUA. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Marșul Libertății în Belarus: Sute de mii de oameni au cerut plecarea 

”ultimului dictator al Europei” de la putere / Lukașenko acuză NATO că 

mobilizează militari la granița sa 

Sute de mii de persoane au ieșit în marș pentru a protesta împotriva puterii la 

Minsk, în timp ce muncitori au fost aduși cu forța pentru o demonstrație pro-

guvernamentală, în timp ce președintele Alexander Lukașenko se confruntă cu cel 

mai mare val de contestare de la sosirea sa la putere în 1994. 

La protest, care a atras în jur de 200.000 de persoane, nu a fost vizibilă prezenţa 

poliţiei, conform reporterului Reuters. Atmosfera a fost una de sărbătoare, oamenii 

purtând steagurile alb-roşii folosite în Belarus după destrămarea URSS în 1991, 

înainte ca Lukaşenko să restabilească în ţară o versiune sovietică patru ani mai 

târziu. Manifestanţii au strigat „Trăiască Belarus” şi ”Nu vom uita sau ierta”. 

 

Cel puţin două persoane au murit şi mii au fost arestate în urma protestelor 

declanşate după scrutinul de duminica trecută. Oponenţii lui Lukaşenko, aflat la 

putere de 26 de ani, spun că votul a fost fraudat, dar preşedintele invocă rezultatele 

oficiale, care îi acordă peste 80% din sufragii. 

 

Cu puţin înaintea mitingului opoziţiei, susţinători ai lui Lukaşenko s-au adunat, sub 

măsuri stricte de securitate, în centrul Minskului pentru prima dată de la alegeri, 

pentru a-l urmări pe preşedinte ţinând un discurs înflăcărat. 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24230580-slovenia-sasea-tara-din-europa-est-care-semneaza-memorandum-privind-securitatea-retelelor-5g-sua.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-24230580-slovenia-sasea-tara-din-europa-est-care-semneaza-memorandum-privind-securitatea-retelelor-5g-sua.htm
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„Trupe NATO sunt la porţile noastre. Lituania, Letonia, Polonia şi Ucraina noastră 

natală ne ordonă să ţinem noi alegeri”, a spus Lukaşenko, susţinând că Belarusul ar 

„muri ca stat” dacă alegerile s-ar repeta. „Nu v-am trădat niciodată şi n-o voi face 

niciodată”, a mai afirmat el. 

 

Conform agenţiei ruse RIA, citată de Agerpres, armata din Belarus va efectua 

exerciţii în vestul ţării între 17-20 august. Candidata opoziţiei în alegeri, Svetlana 

Tihanovskaia, plecată marţi în exil în Lituania, a chemat pentru această duminică 

la un uriaş „marş al libertăţii” la Minsk şi în alte oraşe. 

 

Mii de oameni au luat parte la proteste împotriva lui Lukaşenko şi în alte oraşe din 

ţară. Angajaţi la stat, inclusiv poliţişti şi personal din televiziune, au venit în 

sprijinul protestatarilor, iar unele din cele mai mari uzine de stat, coloana 

vertebrală a modelului economic de tip sovietic al lui Lukaşenko, au fost afectate 

de proteste şi încetări ale lucrului. 

 

”Criza din Belarus este una politică, iar orice acuzație făcută de către conducerea 

Belarusului cu privire la amestecul țărilor străine sau cu privire la amenințările pe 

care le presupun acestea sunt o încercare de a scăpa de responsabilitate și de a-și 

justifica acțiunile”, a spus ministrul Apărării din Lituania. 

NATO spune că monitorizează situația din Belarus, libertățile fundamentale 

trebuie respectate, inclusiv dreptul la proteste pașnice, dar neagă acuzațiile lui 

Lukașenko. 

Lukașenko refuză un nou scrutin și acuză NATO că mobilizează militari la granița 

de vest a țării 

 

„Du-te!” Au scandat protestatarii către șeful statului, mergând pe Bulevardul 

Independenței din centrul Minskului, potrivit unui jurnalist AFP la fața locului. 

Lukașenko, prezent la o contramanifestație, face apel la apărarea independenței 

țării. 
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”Dragi prieteni, v-am chemat aici nu pentru a mă apăra, ci pentru că, pentru prima 

dată într-un sfert de secol, puteți apăra independența țării voastre ", a lansat el, sub 

ovații , din Piața Independenței, unde sunt adunați cel puțin o mie de oameni, 

potrivit unui jurnalist AFP la fața locului. 

Președintele belarus, în vârstă de 65 de ani, a reacționat la dorința opoziției de a 

organiza o nouă alegere prezidențială, după cea din 9 august, care i-a dat câștigător, 

dar a ridicat acuzații de fraudă masivă. 

„Dacă facem asta, vom intra în râpă și nu ne vom mai întoarce niciodată”, a prezis 

el, în fața mulțimii care fluturează steagul roșu și verde moștenit din perioada 

sovietică. 

"Au avut loc alegerile, un scor falsificat nu poate fi mai mare de 80%", a spus el, 

referindu-se la rezultatele oficiale care l-au creditat cu peste 80% din voturi. 

 O demonstrație pro-guvernamentală are loc duminică, la Minsk, muncitorii fiind 

aduși cu forța și amenințați că își vor pierde slujbele, relatează BBC News. 

Mitingul pro-Lukașenko este organizat în condițiile în care contestatarii acestuia 

pregătesc Marșul Libertății, cea mai amplă manifestare de la izbucnirea protestelor. 

Manifestația vine la o zi după convorbirea telefonică pe care Lukașenko a avut-o 

cu președintele rus Vladimir Putin, care ar fi oferit sprijin substanțial pentru a 

asigura securitatea țării. 

Semne de breșă au apărut duminică și în rândul corpului diplomatic. Ambasadorul 

Belarus în Slovacia, Igor Leșchenya, și-a declarat solidaritatea cu protestatarii, 

transmite duminică Reuters. 

”Sunt alături de cei care au ieșit pe străzile orașelor din Belarus pentru a demonstra 

pașnic și pentru a-și face auzită vocea. Poporul din Belarus și-a câștigat acest drept 

prin suferință”, a spus diplomatul într-un mesaj video publicat de Nasha Niva 

media. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24233779-operatiunia-autocarul-belarus-muncitorii-adusi-forta-miting-pro-lukasenko.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24233779-operatiunia-autocarul-belarus-muncitorii-adusi-forta-miting-pro-lukasenko.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24233779-operatiunia-autocarul-belarus-muncitorii-adusi-forta-miting-pro-lukasenko.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24233779-operatiunia-autocarul-belarus-muncitorii-adusi-forta-miting-pro-lukasenko.htm

